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Transsexualita je soukromá záležitost, která se má řešit
s lékařem. Aktivisté z toho udělali veřejnou věc a módu
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A hned začnu citací: „Pohlaví máme dvě. A máme je poměrně jasně
biologicky definované. To je správné, a má to tak zůstat. Pakliže
bychom přistoupili ke změně zákonů v této věci, zboříme základy
naší společnosti. Zdejší společnost není transfobní. Jestliže nám
tady aktivisté prosazují rodící muže, ženy s penisem a varlaty, tak to
už je moc. Myslím si, že škodlivost tohoto aktivismu je taková, že to
padá i na nás, kteří jsme prodělali tranzici. A to ve smyslu – co to je
za lidi? Co vlastně chtějí? Aktivisty se proto cítím poškozena.“ To
jsou slova Michel Adlerové z našeho minulého povídání. Já jsem
ráda, že se s fotografkou, výtvarnou umělkyní Michel Adlerovou,
opět potkávám tady ve studiu.
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Martina: Ještě připomenu, že ty jsi bývala kreativní ředitelkou
reklamních agentur, a to byla poměrně dlouhá profesní doba. Jak už
jsem předeslala, tak když jsme spolu mluvili v Rádiu Universum
naposledy, tak se jednalo do značné míry o představení tebe, tvých
aktivit, myšlenek, ale dnes už to není tak potřeba, protože mnoho lidí
už tě zná. V té době ani nebylo moc lidí, kteří prošli tranzicí, tedy
změnou pohlaví, i chirurgickou, a přesto měli dostatek odvahy
postavit se stále naléhavější agendě ideologických aktivistů. Ty
patříš mezi ně, v mnoha případech jsi byla průkopnicí. Řekni mi,
proč?

Michelle Adlerová: Já transsexualitu chápu jako medicínskou
záležitost, jako něco, co si člověk, pakliže má tento problém, řeší
s lékaři, a řeší to jako soukromou věc. A taky jsme se minule bavily
o tom, že transsexuálů je ve společnosti několik málo promile. Tak to
bylo dřív, kdy vlastně se o tom ani moc nemluvilo, nebo se o tom ve
společnosti vědělo, probíhala nějaká osvěta, ale bylo to přiměřené
těm několika málo promile. Zatímco dneska máme situaci, že se už
z toho stala epidemie, že mě v podstatě každý týden kontaktují
nějací rodiče, kteří hovoří o tom, že jejich dcera se cítí jako muž.
Najednou, z ničeho nic. No, není možné, aby se toto promile
najednou o tolik zvýšilo, to jsou fakt stovky procent, jak říká třeba
sexuoložka doktorka Fifková, ke které jsem chodila. Není možné,
aby byl najednou takový nárůst, to je úplný nesmysl. Takže, tady je
vysvětlení toho, že se z toho ve společnosti stal opravdu trend,
nechci říkat úplně móda – ale do určité míry ano – a mladí lidé
vlastně sahají ke změně pohlaví. Problémy s identitou, dalo by se
říct, je dneska problém, ale bylo by lepší, kdyby, zaprvé možná
v rámci rodiny probíhala nějaká diskuse, případně psychologická
pomoc, aby prostě tito lidé mohli… Toto je úplně nečekaná situace,
já jsem si třeba vůbec nemyslela, že k něčemu takovému dojde.

Martina: Že budeš najednou jednou z mnoha?

Michelle Adlerová: Ale což, to je jedno…
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Martina: Ale ty mi rozumíš.

Michelle Adlerová: Rozumím. Ale myslela jsem si, že s touto
změnou bude člověk normálně fungovat v tomto světě, a nebude
tyto věci řešit.

Martina: Promiň, jakou roli si myslíš, že v tomto nárůstu procent,
pochybování o tom, zda jsem se narodil v dobrém, nebo špatném
těle, jak se na tom podílejí ideologičtí aktivisté, neziskovky? Myslíš,
že v tom mají nějakou až rozhodující, nebo klíčovou roli?

Michelle Adlerová: Myslím, že ano, že opravdu tuto roli mají. Já si
myslím, že to je docela náročný fenomén, tahle současná krize
identity, ale samozřejmě že aktivisté v tom hrají roli, protože když je
člověk v pubertě, tak je samozřejmě náchylný k experimentům,
pochybuje. A hovoří se i o tom, že se to hodně rozšířilo během
covidu, kdy ti mladí lidé byli v izolaci, a sezení na sociálních sítích…

Martina: Vnímáš to jako problém?

Michelle Adlerová: Problém. Myslím, že je důležité tyto věci
správně pojmenovávat. To znamená, že pakliže nám aktivisti říkají,
že transsexualita, nebo být trans, je záležitost snad každého třetího,
čtvrtého, pátého člověka, tak to prostě není pravda. Ale
v současnosti je tady mezi mladými lidmi tato krize identity, a to je
fakt. Bylo by asi potřeba nějaké zvýšení počtu dětských psychologů,
kterých se nedostává, aby bylo možné toto řešit. Tam je i nebezpečí,
že mladí lidé udělají nějaké unáhlené rozhodnutí, které se potom
dost těžko vrací. To byly příklady z Anglie, kde byla tavistocká
klinika, která dělala tyto změny pohlaví skoro jako na běžícím páse,
a opravdu dneska tito lidé, kterým je, já nevím, okolo dvaceti, této
změny litují, a ono to nejde vrátit zpátky. Takže v Británii…

Ideologičtí aktivisté z neziskovek manipulují s dětmi a zasévají do jejich
duší pochybnosti o jejich pohlaví. Rodiče by se proti tomu měli ozvat.
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Martina: Byť ty retranzice jsou také čím dál tím častější. Ale
samozřejmě, že to nelze beze zbytku. Ty jsi zmiňovala, že to
v Británii dělali jako na běžícím páse a že mladí mají krizi identity. Já
si umím představit, když si vzpomenu, co jsem měla v hlavě ve
svých třinácti letech, samozřejmě jsem se sobě nelíbila, samozřejmě
jsem si připadala tlustá, ošklivá, nevzhledná. A teď by v té době
přišel někdo do školy, a velice sugestivním způsobem by mi zkoušel
takzvaně pomoci: Jakože jsem možná tak rozpolcená, protože se
cítím špatně ve svém těle, a možná, že za tím stojí to, že bych měla
být spíš chlapeček. Ostatně, vždyť mám takové zájmy, a rodiče mi
od malička říkají, že jsem truc kluka a že… Myslíš, že je tak snadné
mladého člověka zmanipulovat, aby měl najednou, v nejlepším
případě brouka v hlavě, v horším případě prakticky vyřešeno?

Michelle Adlerová: Myslím, že ano. Protože když si vzpomínám na
pubertu, tak jsem to měla podobně, a v té době byl člověk náchylný
ke snadnému řešení. Takže, jestliže by ti někdo povídal, že se to dá
vyřešit tímhle způsobem, tak si myslím, že bys mu mohla věřit, takže
by ti klidně brouka do hlavy mohli dostat, už z toho důvodu, že to
vypadá jakoby snadné řešení, dá se k tomu upnout. Takže z tohoto
pohledu si myslím, že práce těchto aktivistů je hrozně
nezodpovědná.

Martina: A jak se díváš na jejich aktivistickou činnost, propagandu
právě na školách, a to včetně základních škol? Sledujete to?

Michelle Adlerová: Snažíme se to poslední dobou trochu sledovat.
Myslím, že situace tady ještě není tak masivní, jak byla třeba
v Holandsku, nebo tak, ale už tady jsou první vlaštovky. A tam jsou
zase dvě věci: V rámci sexuální výchovy je určitě fajn, aby se mluvilo
i o okrajových věcech. Ale potom je tady otázka, že školu začnou
navštěvovat aktivisté, kteří k tomu nemají žádné předpoklady týkající
se třeba vzdělání. Takže je potřeba toto sledovat, a myslím, že
i rodiče by měli sledovat ty programy, který se dějí na školách,
sledovat, a bavit se o tom s dětmi, a když se jim to nelíbí, tak se
ozvat.
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Martina: Michel, ty jsi zmínila, že ti píší, nebo kontaktují tě rodiče,
aby s tebou zkonzultovali pocity svých dětí o tom, zdali jsou zralí na
tranzici, nebo zadali o tom má smysl vůbec uvažovat. Věnuješ se
těmto lidem? Poskytuješ jim nějakou radu? Nebo je posíláš za
nějakými odborníky? Ale také se chci zeptat, jestli sleduješ, jak to
obvykle dopadá?

Michelle Adlerová: Já nemám kvalifikaci, abych poskytovala nějaké
poradenství, nebo tak, takže to jsou spíš neformální rady, když to
jsou známí, nebo tak. Takže si třeba sedneme i s tím dítětem, a já
trošku naznačím nějaké možnosti, co by se dalo dělat, a pak třeba
kontaktuji nějakého odborníka. K tomu, jak se to vyvíjí potom, musím
říct, že je to skutečně záležitost posledních pár let, takže ještě
nemám úplně odstup. Ale měli jsme jeden takový případ
s kamarádkou, jejíž syn se právě začal domnívat, že je dívka.
V současnosti, bych řekla, ne úplně teď – dlouho jsme se nebavily –
to vypadá, že toto období přešlo. A to je asi důležitý vzkaz – a to říká
i doktorka Fifková – že v tom je důležitý čas, že to častokrát přejde.
Dřív by to tyto lidi vůbec nenapadlo, že chtějí nějakou tranzici, ale
právě v dnešní době, kdy to vypadá strašně jednoduché a dostupné,
k tomu tito lidé inklinují. Ale častokrát to opravdu po nějakých letech
přejde, což je asi důležité.

Móda dětí prezentovat se před spolužáky jako nebinární osoba jim dává
pocit výjimečnosti, že jsou středem pozornosti, cool, že jsou zajímaví

Martina: Ty jsi řekla: „Nechci říct, že je to móda.“ Ale řekni mi, není
to přece jenom trochu móda, že se třeba dítě na základní, střední
škole, najednou z té myšky stává středem pozornosti, protože je to
vlastně nesmírně zajímavé, možná je to „cool“. A ještě pak o sobě
může říct: „Já přesně nevím. Jsem nebinární. Chci, abyste mě
oslovovali nějakým středním rodem,“ a podobně. Nemyslíš, že tohle,
navíc v tak masivním nárůstu, je svým způsobem projevem určité
módy?
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Michelle Adlerová: Tak myslím, že právě, jak jsi zmiňovala masivní
nárůst, tak to částečně mezi mladými móda je. Právě, jak jsem
zmiňovala, že nárůst byl i během covidu, tak to je jeden z klasických
případů, kdy děti byly na sítích, kde je neuvěřitelné množství skupin,
které se právě věnují nonbinaritě, a tam myslím, došlo i k tomuto
rozšíření.

Martina: Říkáš, je mnoho skupin, které se věnují nonbinaritě. Máš
tím na mysli aktivistické skupiny?

Michelle Adlerová: Spíš jsem měla na mysli, že to jsou lidi, kteří se
mezi sebou v pubertě baví, a společně tam řeší, že to je jejich
problém. A vyměňují si tam různé zkušenosti, a podobně. Ani ne
aktivistické, ale spíš puberťáků.

Neziskovky manipulují veřejnost. Tvrdí, že možnost tranzice s podmínkou
operace je nucenou kastrací, a chtějí změnu pohlaví pouze změnou údajů
v dokladech.

Martina: Michel, ty jsi se rozhodla, že nebudeš tyto věci kolem sebe
jenom pozorovat. Začalo to mimo jiné tím, jestli si správně
vzpomínám – protože to byla myšlenka, která zaujala už v tom
předchozím rozhovoru mnoho lidí – že jsi mluvila o tom, že se
mnoho lidí domnívá, že když o sobě aktivisté z neziskovek tvrdí, že
hájí zájmy určité skupiny lidí, tak že za ně také mluví. Jenže tys to
poměrně rozhořčeně popřela, že naopak za velkou spoustu lidí
z minoritních skupin ideologičtí aktivisté nejenom nemluví, nemají
k tomu žádný jejich mandát, ale dokonce nehájí ani jejich zájmy.
O tom jsme se bavily posledně. Jak je to dnes? Stále máš pocit, že
za tebe někdo mluví?

Michelle Adlerová: Je to tak. Dokonce bych řekla, že ta situace je
dneska ještě vyhrocenější, než byla před dvěma roky. A to proto, že
se občas objevuje na stole návrh zákona o úřední změně pohlaví.
Tehdy byl takový návrh, kde požadovali změnu pohlaví bez operace,
takže je to jenom v občance. A tehdy tam navrhovali nějakou
zákonnou hranici, od které je to možné, už od dvanácti let.
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V současnosti zatím není návrh novely znám, ale předpokládám, že
po prázdninách se to objeví ve Sněmovně. A poslední dobou – což
bylo vlastně před prázdninami, respektive během dubna, května tady
byla velká kampaň, které se účastnila zmocněnkyně pro lidská práva
paní Laurenčíková s aktivisty z Transparentu, a ti vyloženě – a tady
bych možná použila vágní slovo „dezinformace“ – vytáhli kampaň,
která se nesla ve znamení „Stop nuceným kastracím“. Tedy vlastně
tvrdili, že tady probíhají jakési kastrace.

Martina: To je opravdu zavádějící.

Michelle Adlerová: Ano, a lidé třeba z neziskovky Transparent
říkají, že ta společnost je nutí ke kastraci. Přitom se tady přes třicet
let dělají operace změny pohlaví, což je poměrně lékařský,
sofistikovaný výkon, který je ještě vázán na spolupráci
s psychologem, sexuologem, a bylo to vlastně vždycky součást
léčebného procesu transsexuality. A k tomu na to potom byla vázána
změna pohlaví i v dokladech. Teď jako požadují, že změna pohlaví
v dokladech by měla být udělána bez operace, a operaci odmítají,
protože ji nazývají nucenou kastrací. Přitom to bylo řešení v rámci
terapie transsexuality dobrovolné. Takže oni tady míchají tyto věci
dohromady, a skutečně se tím, že převedli tuto medicínskou
záležitost na lidské právo, dopustili zmatení veřejnosti.

Muži, kteří mají penis, ale prohlásí se za ženy, startují v ženských
závodech. To je likvidace ženského sportu.

Martina: Ty jsi byla jednou ze spoluautorek, signatářek dopisu, který
se jednak zastával pana sexuologa Weisse, a jednak upozorňoval na
tuto novelu. Teď, když to znovu přeříkám, podle této novely by si
mohl úředně změnit pohlaví každý občan starší patnácti let, který
o tom sepíše osobní prohlášení, a bude mít potvrzení od lékaře. To
znamená, že to bude žena s penisem, bude to muž, který svým
způsobem bude moct být těhotný, tedy to, co jsme tady několikrát
zmínily. Je to pro tebe přijatelné? Dává ti to logiku jakožto ženě,
která si prošla celým tímto složitým, bolestným procesem?
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Michelle Adlerová: Vlastně je jedno, jak to já beru, nebo co já si
o tom myslím, ale docela důležité je, co si o tom myslí společnost.
Protože my tam máme ještě další problémy, když se takhle
legislativně změní pohlaví jen v občance. Je to hrozně změn zákonů,
jsou to i změny, který se potom týkají takových věcí, jako jsou
společné sprchy, nebo vězeňství, kde známe ze Skotska případy
sexuálních delikventů, kteří se jednoduše prohlásili za ženu. A to je
vlastně to sebeurčení, jak tvrdí aktivisti.

Martina: Je to vlastně likvidace sportu.

Michelle Adlerová: Je to i likvidace sportu. To je taky jedna velká
kapitola, kdy už třeba Martina Navrátilová, nebo Kean Jenner, říkají,
že likvidace ženského sportu funguje tak, že muž, který má penis,
a jenom bere nějaký hormony, může soutěžit v ženské kategorii, což
je samozřejmě nesmysl. Já si myslím, že tohle se už nějak začíná
řešit, sportovní federace už omezují účast transgender sportovců
v ženských kategoriích.

Myslím si, že v současnosti se tento vývoj dostal až do extrému, že
v podstatě asi každý, když se dozví, že ve sportu mezi ženskými
závodí v podstatě biologický chlap, vidí, že je to nesmysl. Takže se
už dostáváme někam na dno této situace, a že už bychom to teď
zase měli začít brát racionálně. I v té Anglii jsou taky první signály.
Teď nedávno tam zakázali dětem blokátory puberty, a jenom je
umožnili pro nějaké vědecké a studijní účely, protože tam se to
používalo tak, jakože to je jen nějaký prášek, který se dá zobat jako
nějaké lentilky, a přitom tam jsou neprozkoumané zdravotní účinky
na prepubertální děti.

Martina: A na normální, zdravý vývoj.

Michelle Adlerová: A na zdravý vývoj dětí, přesně tak…

Aktivisti tvrdí, že mluví za lidi, kteří mají problém se sexuální orientací. Ale
není to pravda. Nemluvte za nás. Je to medicínský problém. Neotravujte
společnost.
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Martina: …které si musí projít pubertou. A zdůvodnění, že je potřeba
těmto dětem oddálit pubertu, aby měly víc času se rozhodnout, jaké
pohlaví si zvolí, je asi svým způsobem už na hranici, nebo za
hranou.

Michelle Adlerová: Ano, je to podle mého názoru tak. A proto
vnímám pozitivně právě věci, kdy v Anglii zakázali blokátory puberty,
nebo že se v mnoha státech začaly ozývat ženy právě kvůli sportu,
a začaly se vymezovat proti těmto přehnaným věcem. Takže se
domnívám, že tato situace se snad už začne zlepšovat a že tato
hysterie přejde.

Martina: Nedávno jsem, když zmiňuješ Británii, sledovala show
Pierse Morgana, slavného britského moderátora, a porotce „Británie
má talent“. Ten tam měl právě aktivistku, které pokládal neustále
sugestivní otázky, jako: „Proč já se nemůžu prohlásit za černou
lesbu?“ A celá diskuse byla natolik otevřená, že mě to překvapilo,
protože tak otevřenou diskusi jsem třeba u nás na toto téma opravdu
neslyšela hodně dlouho. Ale já se vrátím k vaší aktivitě, k tomu
dopisu, kde jste se uváděli jako pacienti s tou a s tou diagnózou.
Řekni mi, máš kolem sebe mnoho translidí, kteří jsou tak otevření
tomu říct: „My jsme měli zdravotní, nebo psychický problém, ten
jsme vyřešili, a tento problém má v seznamu diagnóz to a to číslo?“

Michelle Adlerová: Z lidí, se kterými jsem chodila k doktorce
Fifkové, nebo to jsou lidi, kteří chodili k jiným doktorům – já jsem na
operaci byla před sedmi lety, takže to je doba asi méně než deset let
dozadu – tak 99 procent z těchto lidí, kteří toto se mnou absolvovali,
to bere jako medicínskou záležitost. Předpokládali, že svůj problém
s identitou si vyřešili a že už budou žít klidný život. A všem se v té
době právě objevili tito aktivisti. A my jenom říkáme: „Nemluvte za
nás.“

Martina: Ta vaše aktivita.
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Michelle Adlerová: Ano, tak se jmenujeme. Říkejte si, že chcete
nonbinaritu, nebo že chcete pohlaví na čestné slovo, ok – ale
nepleťte do toho transsexualitu. Prostě my jsme si to řešili tímhle
způsobem, a nechceme s tím otravovat společnost, nechceme klást
nějaké požadavky, nechceme tlačit na majoritu a požadovat pro sebe
nějaká speciální práva. My jsme prostě spokojení. Tak jenom stačí:
Říkejte si to za sebe, a nás do toho prostě netahejte.

Martina: A myslíte si, že obstojíte? Protože když jsem četla, co řekl
tiskový mluvčí organizace Transparent, Daniel Zikmund, tak ten
odkazoval na studii Národního ústavu pro duševní zdraví, a podle té
si 90 procent dotázaných z LQBT+ komunity v České republice přeje
konec nutnosti kastrací při úřední změně pohlaví. Takže vlastně
většina z nich je svým způsobem se svým tělem spokojena, a jenom
potřebují, aby jim někdo říkal: „Ty jsi ale hezká holčička,“ přestože je
to muž se všemi sekundárními pohlavními znaky. Máte šanci?

Michelle Adlerová: Já si myslím, že to není otázka, kdo z koho. My
jsme měli potřebu říct náš názor. A jak to dopadne, jak budou
rozhodovat zákonodárci, to my nevíme.
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